
prevzame tov. Kopriva. Banski nadzornik šol. 
vrtov g. Andrej Skulj pa bo priredil pomladi 
tečaj za učiteljevrtnarje. Odbor je povabil 
vse neorganizirane učitelje našega okraja k 
pristopu. Vsaka šola naj izroča članarino ob 
prejemu plače, skupno za vse na istem za
vodu nameščene. 

Poročilo o ljubljanski banovinski skup
ščini je podal tov. Vinko Okorn, šol. upravi
telj iz Višnje gore, tov. Ela Kunstlerjeva pa 
je podala niz utisov z burne beograjske glav
ne skupščine. Obe poročili sta bili soglasno 
sprejeti. 

Članstvo, ki se je ves čas vneto udeleže
valo debate, je ižneslo več samostojnih pred
logov: tov. Okorn fe navedel neskladnost 
šolskih knjig, ponatisnjenih v raznih izdajah. 
Tako imajo otroci v rokah čitanke, ki so iz
šle v štirih izdajah. Vrstni red posameznih 
sestavkov pa je povsod drugačen, deloma na
domeščen z novimi. Tov. Jevnikar iz Št. Vida 
je ožigosal majhen odstotek članstva, ki se 
ne udeležuje naših zborovanj. Niso v duhov
nem kontaktu z organizacijo in so suhe veje 
na deblu JUU. Ti so tudi povečini med oni
mi, ki ne plačujejo rednih mesečnih prispev
kov in zadržujejo odborovo delovanje in mu 
povzročajo sitnosti. Ob splošni debati, ki so 
se je udeležili tov. Aničič Joško s Polšnika, 
tov. Stegovec z Vač in drugi je bilo sklenje
no: Članarina se mora poravnati do 10. v me
secu. Kdor ne plača zaporedoma 2 meseca, in 
ne bo poravnal zneska do stavljenega roka, 
se izključi. Vsako zborovanje je obvezno za 
vse člane. Kdor se ne bo za vsak izostanek 
dovolj no opravičil, naj daruje prostovoljni 
znesek v korist stanovskega sklada (tov. Ste
govec je predlagal 50 Din). Pri neopravičenih 
izostankarjih se bo odbor poslužil naroČila 
zbora (opomin, svarilo, kazen, izključitev). 
Zatem je bilo rešenih še nekaj internih sta
novskih vprašanj, nakar je bilo zborovanje 
zaključeno. Po skupnem kosilu pri Mikliču, 
ki sta se ga udeležila tudi gospod nadzornik 
Bezeljak in predavatelj gospod svetnik 
Krošl, smo si popoldne ogledali ljubljan
ski nebotičnik. Krasna stavba je v sončnem 
popoldnevu nudila mnogo zanimivosti. Inž. 
g. Kham je vodil ogledovalce poldrugo uro 
po stavbi od vrha pa do temeljev in je povsod 
strokovnjaško poljudno razmotrival zanimi
vosti iz modernega stavbarstva. Njemu, ka
kor tudi graditelju g. inž. Dimniku, ki je do
volil ogled stavbe — iskrena hvala! Zvečer si 
je 30 naših članov in članic ogledalo po zni
žani vstopnini predstavo Strast pod bresti. 
Hvala uvidevni upravi Narodnega gledališča. 
Znižane vstopnice jim je preskrbel EO. 
Predsednik: Zapisnikar: 

Jože Zupančič. Kopriva Ivan, blagajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V PTUJU 
je zborovalo dne 15. oktobra v Ptuju ob prav 
dobri udeležbi članstva. Navzočih je bilo 106 
članov, to je 7019%. 

Tov. predsednik je s pozdravom navzo
čim otvoril zborovanje. Dobrodošlico je izre
kel novodošlim tovarišieam in tovarišem, pri
srčno je čestital g. nadzorniku Cepudru, da je 
okreval od težke bolezni ter pozdravil oba g. 
nadzornika ptujskega sreza. 

Prečitali so se došli dopisi. Otvoritvi Uči
teljskega doma v Mariboru bo, po sklepu zbo
rovalcev, prisostvoval ves odbor. Tov. pred
sednik animira navzoče za čim številnejšo 
udeležbo. Učiteljstvo želi za to priliko pouka 
prost dan. 

Svoj izstop iz društva je javil član, ki je 
dopolnil svojo službeno dobo. Tov. predsed
nik pa izreče željo, naj bi tovariši, ki stopajo 
v pokoj, ostali še nadalje člani društva, če tu
di za sedaj ne uživajo nikakih pravic, imajo 
le dolžnosti; upa, da se bo to, po izpremembi 
pravil, popravilo v toliko, da bodo tudi upo
kojenci lahko prevzemali funkcije v društvih. 

Tov. Sterk poda izčrpno poročilo o po
krajinski skupščini v Ljubljani. 

O glavni skupščini v Beogradu pa poroča 
tov. predsednik. Stanovski list je prinesel po
ročilo o tej skupščini, on je pa podal osebne 
utise, ki jih je dobil na tem zborovanju. Po
udarjal je, da je vzrok neuspelosti našega uči
teljskega parlamenta že preje omenjeno dej
stvo, da upokojeni učitelji v društvih in or
ganizaciji nimajo nikakih pravic, le dolžnosti, 
drugič pa, da se bije gospodarski boj v orga
nizaciji. Upa, da bodo prihodnje skupščine 
zopet za učiteljstvo dostojni parlament. Po
jasnil je najvažnejše točke resolucije iz te 
skupščine. V debati, ki je sledila poročilom 
so zlasti poudarjali težkoče, z nabiranjem na
ročnikov Mladinske matice. Izrekli so željo, 
da se naročanje potom Učiteljske gospodar
ske poslovalnice poenostavi. Spori učiteljstva 
naj se poravnavajo doma. Upravitelji naj ne 
izvajajo gotovih odlokov prestrogo, učiteljstvo 
naj jih pa ne tolmači premalo resno. Glede 
kritik izdaj Mladinske matice se pa želi, da 
so objektivne. 

Da se opremi Učiteljski dom v Mariboru, 
je treba precej kapitala, da se vsi izdatki kri
jejo, so se založile slike, ki naj bi jih šole 
kupovale. Na ogled so bile poslane tri. Na
ročila je sprejemal kar na zborovanju odpo
slanec Učiteljskega doma. 

Tov. predsednik je zaključil zborovanje, 
ter otvoril občni zbor, ki je bil sklepčen. Sle
dila so poročila funkcionarjev. Tovarišica bla
gajničarica je zaradi vseobče štednje prihra
nila društvu prav čedno vsoto, tovarišica 
knjižničarka pa z izposojevalci knjig ni kar 
nič zadovoljna. Predsednik nadzorovalnega 
odbora tov. šterk poda zopet prav izčrpno 
poročilo, ter predlaga tovarišici blagajničarki 
zahvalo in pohvalo za nje vestno delo, kar so 
navzoči z aplavzom konstatirali. 

Sprejet je bil proračun za poslovno leto 
1932./33. Društvo pristopi k Slov. Šol. Matici 
za 1. 1933. Kdor pa hoče, lahko plača osebno 
naročnino za 1. 1932. Pristopilo je društvo zo
pet k Slov. Šol. Matici, ker je članarina stara 
in ostane član institucije vse dotlej, da ostane 
leta pri tej naročnini. 

Stanovska organizacija JUD 
Iz druStev: 

Vabila: 
= JUU SRESKO UČITELJSKO DRU

ŠTVO V DOL. LENDAVI bo zborovalo dne 
19 novembra ob 9. uri v Dolnji Lendavi. 

Odbor. 
Poročila: 

JUU — SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO V LITIJI. Zborovanja, v soboto dne 
22. oktobra t. L, ki se je vršilo v dvorani 
»Krke« pri Mikliču v Ljubljani, se je udele
žilo 80 članov. Nekateri so se zaradi raznih 
zadržkov opravičili, n. pr. tovariši, ki so re
zervni oficirji iz višnjegorskega okraja so bili 
/aradi vojaških poslov zadržani. 

Ob 9. je predsednik tov. Zupančič Jože 
pozdravil žborovalce, sreskega prosvetnega 
referenta tov. Ivana Bezeljaka in šolskega 
svetnika prof. g. Jožo Krošla iz Ljubljane, 
nakar se je uvodoma spominjal prejšnjega 
popoldne umrlega prof. Antona Fuhtka, slo
venskega pesnika, pisatelja in dramatika, zl.v 
sti pa nedagoškega delaVca, ki je začel svojo 
karijero kot učitelj v našem srezu, in sicer v 
Litiji in Stični. Zborovalci so počastili spo
min umrlega stoje in s slava klici. 

Predavatelj g. prof. Jože Krošl se je do
taknil zanimivega vprašanja: učiteljstvo, kme
čki stan, delovna šola in kmečke nadaljevalne 
šole. V pet četrt ure dolgem referatu je po 
dal obilico zdravih misli in nasvetov. Krošlo
vo predavanje, ki naj bi ga culo vse naše uči
teljstvo, zasluži objave, in ga je poslušalstvo 
zanj iskreno nagradilo. 

Situacijsko poročilo je podal tov. p r e i 
sednik Župančič. Omenil je 70letnico smrti 
Antona Slomška, škofa in pedagoga, pisatelja 
Blažeta in Nežice. Poklonil se je ob 20letniei 
kumanovske zmage vsem borcem, ki so s 
krvjo gradili pot našemu osvobojenju. V le
tošnjih velikih počitnicah je poteklo 100 let, 
odkar se je rodil v Štahgi pri Litiji prof. Jo
sip Mam, znani jezikoslovec. Zanimivo je, da 
je pisal Marn 30 let v naše glasilo »Učitelj
ski tovariš«. Svoje jezikoslovne spise je zbral 
ob koncu leta v ponatisu in ga je izdal pod 
imenom »Jezičnik«. Še današnjim jezikoslov
cem so Jezičniki bogat vir znanstvenih po
datkov. V zadnjem Jezičniku pa je zapisal 
Marn iskreno zahvalo učiteljstvu in njegove
mu listu, ter je dejal: ako bi ne bilo UT, bi 
ne bilo »Jezičnika«. Spominske proslave v 
Štangi v juliju se je udeležilo tudi naše dru
štvo, uredsednik pa je v govoru proslavil po
kojnika in je položil na spominsko ploščo, 
lipov venec ovit v trobojnice. 

Otvoritev prvega slovenskega učiteljske
ga doma v Mariboru bo velik dogodek za vse 
jugoslovensko učiteljstvo. Povabil je vse to
varišice in tovariše k slavnostim v Maribor 
in h koncertu UPZ. Vožnja je četrtinska. 
Prečital in raztolmačil je nato še došle dopise 
glede raznih službenih zadev, Jugoslovenske 
učiteljske kreditne zadruge i. d. Tajniško in 
blagajniško poročilo je podal tov. blagajnik 
Ivan Kopriva. Tajnik tov. Maikso Kovačič se 
je zaradi težkega obolenja opravičil. Zbor je 
sprejel razne odborove predloge: Zborovanja 
se bodo vršila izmenoma tudi doma v srezu. 
Predavatelji naj bodo tudi iz vrst našega 
članstva. Prijavijo naj se odboru z navedbo 
teme. Mladinska matica, ta naša odlična lite
rarna družba, ima v našem srezu 10 šol, ki ne 
prejemajo še nikakega izvoda. Za sreskega 
poverjenika MM je določen tov. Božo Černelč 
iz Zagorja. Ta bo pozval onih 10 šol k naro
čilu. Več šol litijskega sreza pa ima vzgledno 
številno družinonaročnikov MM. To predvsem 
talke, koder tov. šol. upravitelji in ostalo uči
teljstvo smatrajo naročbo pri MM za merilo 
stanovske zavesti in poznajo vrednost dobre
ga mladinskega berila zlasti pa še dobro knji
go kot vez med šolo in domom. Šole, koder 
imajo krajevnega poverjenika MM, ki pra
vočasno pobira naročnino, so v našem srezu 
pač na prvem mestu. V korist ljubljanskega 
Učiteljskega doma bo tov. Ela Kunstler
jeva s Polšnika organizirala iz vrst našega 
članstva dramatični odsek in uprizorila igro. 
Ob koncu šolskega leta se bo priredila v Li
tiji sreska šolska razstava. Učitelji vrtnarji si 
zaradi izmenjave semenja in medsebojnega 
podpiranja ustanove kmetijski odsek, ki ga 



Da se vrši popoldne koncert Trbovelj
skega Slavčka za učiteljstvo, je društvo voti
ralo poseben znesek. 

Pri slučajnostih prosi tovarišica Dolenc, 
ki je bila premeščena k Sv. Marjeti niže Ptu
ja, da bi društveni odbor poizvedel, kaj je bilo 
vzrok njene premestitve. 

Govorilo se je tudi o tem, da je kraj. šol. 
odborom vzeto poštnine prosto pošiljanje do
pisov, ter o trgatvenih počitnicah. 

Tov. Majcen prosi navzoče, da pošljejo 
za novoustanovljeno knjižnico pri Sv. Urbanu 
knjige, ki so jih prečitali. 

K sklepu prosi tov. predsednik, naj pre
davatelji pošljejo odboru pravočasno svoja 
predavanja. 

Ob 15. uri je bil prvi koncert Trbovelj
skega Slavčka. Prisostvovala mu je poleg 
mnogobrojnega učiteljstva tudi deca mestnih 
šol. Ocenjevati koncert sam, ni namen teh 
vrstic. Vse pa, kar smo videli in slišali, nam 
pripoveduje o veliki ljubezni do mladine, do 
pesmi. Po koncertu je tov. Šuligoj podal na
potek, kako doseže pravilno petje. 

Ob 20. uri je bil drugi koncert. Gledališče 
je bilo zasedeno do zadnjega kotička. Ko se 
je dzvil iz sto drobnih grl klic: Mi smo pa 
tam d o m a . . . se je gotovo orosilo vsako oko 
ob misli, da ta uboga deca roma po svetu, da 
pripoje toliko, da pozimi ne bo preveč stra
dala in ne preveč prezebala. Obiskovalci niso 
štedili z aplavzom. Mnogi vinogradniki so po
slali grozdja, da se ga pevci nazobljejo. 

Dušan Šestan, Kaukler Iv. V., 
t. č. predsednik. t. č. tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO SV. LE
NART V SLOV. GORICAH je imelo svoj 
redni občni zbor dne 12. oktobra t. 1. pri Sv. 
Trojici v Slov. goricah. 

Navzočih je bilo od 44 članov 38 tova
rišev in tovarišic t. j . 86%. 

Predsednik tov. Golež je otvoril občni 
zbor, posebej pozdravil priljubljenega tov. 
nadzornika Ivana Tomažiča ter vse novo
vstopivše tov.ice, spomnil se je umrle tov. 
Nade Škerljeve, učiteljice pri Sv. Ani ter pre
šel na dnevni red. 

Omenil je sklep zadnjega zborovanja v 
Mariboru, glasom katerega je bil tov. nadzor
nik Ivan Tomažič za svoje velike zasluge za 
povzdigo šolstva v okraju imenovan častnim 
članom našega društva. Na kratko je orisal 
delovanje tov. nadzornika kot šolnika in to
variša, katerega nasvete in navodila učitelj
stvo vedno rado upošteva, kar je ravno pri
pomoglo k razmahu šolstva v okraju, in mu 
je med ploskanjem in navdušenimi živijo klici 
navzočih izročil častno diplomo, umetniško 
delo prof. Alberta Sirka, z željo, naj bi go
spod nadzornik še dolgo ostal na čelu šolstva 

v našem okraju. Vidno ginjen se je tov. nad
zornik v daljšem govoru zahvalil učiteljstvu 
za počastitev, poudarjajoč, da je ta dan eden 
izmed najlepših v njegovem javnem delova
nju. 

Tov. predsednik je nato omenil delovanje 
naše organizacije v preteklem letu ter prešel 
na čitanje dopisov, katere so navzoči vzeli 
na znanje. 

Sledilo je poročilo tajnika, iz katerega je 
razvidno, da šteje društvo 44 članov. Neorga
nizirani sta 2 tovarišici. Vzrok: nedisciplini
ranost in stanovska nezavednost, kajti izgo
vor, premajhna plača, nikakor ne drži, ko dru
gi tov.ice ki žive v dosti slabših razmerah, 
radovoljno plačujejo stanovski davek. 

Zborovanj je bilo v preteklem letu 5 s 
povprečno 75% udeležbe. Upravni odbor je 
imel 4 seje, od teh 2 skupno z nadz. odborom. 
Tajniško poročilo se je vzelo odobruje na 
znanje. 

Iz blagajniškega poročila je bilo posneti, 
da je imelo društvo dohodkov Din 11.903'90, 
izdatkov Din 913190, prebitek Din 2772"—. 
V tekočem letu bodo redni člani prispevali 
mesečno 20 Din, z učitelji poročene učiteljice 
pa 9 Din v desetih obrokih. V tem je vzraču
njena članarina za SŠM. Pri tem je apeliral 
predsednik na navzoče, naj redno plačujejo 
članarino, svoje šol. upravitelje pa pooblasti
jo, da jim članarino odtegujejo od mesečnih 
prejemkov. 

Predsednik nadzornega odbora je poro
čal, da je nadzorni odbor račune pregledal ter 
našel v vzornem redu, nakar se je blagajniku 
in upravnemu odboru podelil absolutorij. 

Zanimivo je bilo poročilo o izvenšolskem 
delu, iz katerega se je zrcalilo kulturnopro
svetno delo tukajšnjega učiteljstva. V okraju 
je bilo 7 šolskih ter 17 sokolskih in drugih 
prireditev, 2 kmetskonadaljevalni in 1 gospo
dinjsko nadaljevalna šola. Skoro vse učitelj
stvo brez izjeme marljivo deluje v prosvet
nih, gospodarskih in karitativnih društvih. Na 
znanje so se še vzela poročila tov. Štuheca o 
glavni skuščini v Beogradu ter o občnem zbo
ru Učiteljskega doma v Mariboru. 

Sklepi: 
1. Učiteljstvo tukajšnjega okraja se ude

leži 5. nov. t. 1. skupnega učiteljskega zboro
vanja v Mariboru povodom otvoritve Učitelj
skega doma. 

2. Za poročevalca za Mladinsko matico 
za okraj Sv. Lenart se je izvolil tov. Tone 
Ferlinc od Sv. Trojice. 

3. Sekcija JUU za dravsko banovino naj 
stori na merodajnem mestu korake, da se 
prizna upraviteljsivom narodnih šol v služ
benem dopisovanju tista poštninska prostost, 
katero so šolska upraviteljstva uživala pred 
novo naredbo min. sveta z dne 13. junija 

1932. Zlasti je potrebno, da imajo upravitelj
stva pravico pošiljati poštnine prosto pripo
ročene pošiljke, pakete in denar. Šol. upravi
telji morajo pogosto pošiljati važne listine, 
med njimi tudi take strogo poverljivege zna
čaja. Kraj. šol. odbori pa nimajo v proračunih 
za poštnino kritja in sredstev in bi zaračuna
nje poštnine šol. upraviteljem povzročalo tudi 
mnogo nepotrebnega dela. 

4. Sekcija se naproša, da stori pri bano
vinskem šol. odboru korake, da isti ne bo 
znižal in črtal postojank v šol. proračunih za 
1. 1933. zlasti postojanke »Tiskovine in po
trebe šol. upraviteljev ter stavbene fonde«, 
ker so ti proračuni dovolj nizki in lokalni 
faktorji sami najbolje vedo, kakšna bremena 
lahko prevzamejo. Nujno potrebno je, da se 
vlaga v stavbene fonde naprej, sicer ne pri
demo v doglednem času do potrebnih učnih 
sob. 

5. Sekcija naj stori na merodajnem me
stu vse, da izda državna tiskarna potrebne 
šolske zvezke, katere so trgovci naročili, a 
jih ne dobili. Sedaj, ko imamo že skoraj dva 
meseca pouk, učenci še nimajo vseh zvez
kov, ker jih trgovci ne dobijo, kar ovira zelo 
pouk. — Monopolski zvezki imajo jako slab 
papir in so deloma brez pivnikov in podklad
nikov. Cena je zelo visoka, kar vzbuja ne
voljo, saj so dražji kot boljši zvezki privatne 
izdaje z večjim obsegom. — Starši ne morejo 
teh zvezkov kupovati zaradi visoke cene, kra
jevni šolski odbori pa tudi nimajo sredstev 
na razpolago. Zadeva se je sicer že obravna
vata na drž. skupščini, vendar je potrebno, 
da še sekcija intervenira, morda se bo dalo 
končno le kaj doseči. — Ker so ti slabši in 
manj obsežni zvezki državne izdaje dragi, so 
nekateri trgovci zvišali cene starim zvezkom. 

6. Vprašanja za pojasnila glede novih šol
skih tiskovin, kakor drugih vprašanj admini
strativnega značaja se naj pošiljajo tovarišu 
predsedniku, kateri bo šolsko oblast in šolsko 
upravni odbor sekcije JUU zaprosil za po
trebna tolmačenja. 

Končno je apeliral tov. predsednik na 
šolske upravitelje, da posredujejo pri krajev
nih šolskih odborih, da isti takoj poravnajo 
naročnino za »Popotnik«. 

Na vse navzoče apelira naj storijo vse, 
kar je v njihovih močeh, da se list »Naš rod« 
čimbolj razširi med našo mladino. 

Predsednik: Tajnik: 
Fran Golež. Josip Golob. 


